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QسالQبودQقرارQکهQرودپاركQوQپاركQکشتQهایQپروژه
Q1400بهQپایانQبرسند،QهمچنانQنیمهQکارهQماندهQاند

فهیمـه شـهری| قرار بـود دو سـال پیش بـه پایان برسـد. بـه خودمـان وعده نشسـتن کنار 
رودخانه مصنوعی را داده بودیم. قرار بود کشاورزی شهری داشته باشیم و کنار بوستانی 

سرسـبز، گوجـه، بادمجـان، سـبزی و... بکاریـم. دو سـال گذشـته و هنـوز پروژه هـای 

کشـت پارک و رود پارک به پایان نرسیده است. وقتی این پروژه ها کلنگ خورد، ساکنان 

اطـراف کال چهل بـازه خوشـحال بودند که بعـد از سـال ها، کال از آن وضعیت نابسـامان 

خاکـی در می آیـد اما اکنـون در بعضـی قسـمت ها همچنان مـردم درگیر مشـکلات این 

پروژه هـا هسـتند. بـا کوچک تریـن نسـیمی، خـاک زیـادی بلنـد می شـود. تجهیـزات 

مربوط بـه ساخت وسـاز، سروصـدای ناشـی از آن هـا، رفت وآمـد کارگران و وسـایل نقلیه 

سـنگین و از همـه مهم تـر، وعده هـای عملی نشـده، خیلی هـا را خسـته کـرده اسـت. 

مـردم امیـدوار بودنـد لااقـل نوروز1۴۰۲شـاهد به پایان رسـیدن پروژه های وعـده داده 

شـده باشـند امـا بهار هـم گذشـت و هنـوز بـا کم و کاسـتی ها مواجـه هسـتند. البتـه فاز 

اول رود پـارک بـه بهره بـرداری رسـیده اسـت ولـی بـرای فازهای بعـدی، همچنـان مردم 

بایـد چشـم انتظار باشـند. در این گـزارش، ضمن شـنیدن حرف هـای مردمی شـهردار 

منطقـه11 و مدیـرکل بهبود محیط زیسـت شـهری شـهرداری مشـهد، وضعیت فعلی 

ایـن پروژه هـا را شرح و دلایـل طولانی شـدن اجـرای آن هـا را توضیـح می دهنـد.

 QمیلیاردQ40QاعتبارQتخصیص
تومانیQبرایQرودQپارك

مدیـرکل بهبـود محیـط زیسـت شـهری 

شـهرداری مشـهد در توضیح مشـکلات 

کشـت پارک، بخشـی از تأخیرهـا در 

بهره برداری را مربوط به پیمانکار می داند 

و می گوید: قرار اسـت شهرداری منطقه11 این مسائل را مدیریت 

کنـد. سـیدعلی اکبر انتظـام ابتـدا ابرازامیـدواری می کنـد کـه 

تـا آخـر تیرمـاه، قسـمتی از کشـت پارک بـه بهره بـرداری برسـد. به 

گفتـه او در حـدود دو هکتار از زمین های کشـت پارک، مشـکلات 

مالکیتی مطرح بوده اسـت که در حال حاضر برطرف شده و اعتبار 

آن تخصیـص یافتـه تا ایـن زمین ها در اختیار کشـت پارک باشـد.

انتظـام در ادامه بـه پـروژه رودپارک اشـاره می  کنـد و از اختصاص 

اعتبـار ۴0میلیاردتومانـی در سـال جـاری بـرای تکمیـل آن خـبر 

می دهـد و می گویـد: قسـمتی از ایـن پـروژه دسـت بنیاد مسـکن 

و سـازمان عمـران شـهرداری بـود امـا قـرارداد این هـا فسـخ شـده 

و خاتمـه یافتـه اسـت و در سـال جـاری،۴0 میلیارد تومـان اعتبـار 

بـرای ایـن پـروژه، در اختیار شـهرداری منطقـه11 قـرار داده ایم تا 

خودشـان مدیریـت کننـد و پـروژه را پیـش ببرند.به گفتـه انتظام،

شـهرداری منطقـه باید بـرای ادامه روند پـروژه، پیمانـکار بگیرد تا 

یـک فـاز دیگـر آن را بـه بهره بـرداری برسـاند. در کنار همـه این ها،

بحران هـای آبـی دغدغه هـای زیـادی را دربـاره رودپـارک مطـرح 

کرده اسـت؛ زیرا در صورت بهره بـرداری از آن، پر کردن دریاچه ها و 

برکه هایـی که بـرای آن درنظر گرفته شـده، نیاز به آب زیـادی دارد.

بـرای آبیـاری بوسـتان ها و چمن هـای آن هـم بایـد برنامه ریـزی 

لازم انجـام شـود.انتظام در این بـاره چنیـن توضیـح می دهـد:

فواره هـا و برکه هـا تبخیـر آب بالایـی دارنـد؛ بـرای همیـن تصمیم 

گرفتـه شـده اسـت غیـر از آن هایـی کـه به عنـوان مخـزن آب برای 

آبیاری فضاهای سـبز اسـتفاده می شـود، باقی برکههـا و مخازن،

آبگیری نشوند.

QفاقدQنورQوQحفاظ 
طاهرهگنجعلیکه بیش از یک سال است به اتفاق 

خانواده، در این زمین ها کشت و برداشت می کنند، به 

نداشتن شیر آب اشاره می کند و می گوید: خانه ما 

همین روبه روست و از خانه برای خودمان آب می آوریم،

اما آن هاییکه از راه های دورتر می آیند، برایشان سخت 

است.

او فضایکشت پارک را عالی می داند. با دست به

کارشناسان اینجا که در حال راه رفتن بین زمین ها هستند، اشاره 

می کند و می گوید: خدا خیرشان دهد؛ خیلی خوش برخورد و خوب 

هستند. هرچه دربارهکشاورزی و محصولات بپرسیم، جواب می دهند 

و راهنمایی می کنند. فقط امسال خیلی اجاره ها را افزایش داده اند.

این گلایه او را چندنفر دیگر از شهروندان هم مطرح می کنند. اجاره  

زمینیکه سال گذشته یک میلیون و 200هزار تومان بوده، امسال 

به 2میلیون تومان افزایش پیدا کرده است. تاریک بودن و خاموشی 

لامپ ها و حفاظ نداشتن پل عابر پیاده هم از دیگرکمبودهایی است

که شهروندان از آن گلایه دارند.

پروژههاییکهطولانیشد 
حسن نجفی که حدود بیست سال است در این 

پروژهپروژههاییهایی

محدوده سکونت دارد، از طولانی شدن پروژه ابراز 

نارضایتی می کند و می گوید: تا قبل از کلنگ خوردن 

پروژه رود پارک، کال فضای خاکی داشت و منظره 

بدی ایجاد شده بود. پروژه را که شروع کردند،

ساکنان آن اطراف خوشحال بودند که از آن وضعیت 

خاکی در می آید، اما با شروع پروژه، خاکی که وارد 

خانه ها می شود، بیشتر شده و چون همین طور نیمهکاره مانده،

باعث ناراحتی شهروندان است. به گفته او افراد بسیاری خاک و 

نخاله های ساختمانیشان را در این زمین ها رها می کنند و تا وقتی 

پروژه نیمه کاره باشد، چنین مشکلاتی همراهش است.

وعدهQهایQعملیQنشده 
پروژهکشت پارک در امتداد بوستان چهل بازه و در حاشیه بزرگراه امام علی(ع)

حدفاصـل بولـوار دانشـجو تـا سـیدرضی قـرار دارد. مسـاحت تقریبـی این 

فضـا حدود 2۳ هکتار اسـت و سـال 99 کـهکلنگ احـداث آن بر زمیـن خورد،

قـرار بود خرداد سـال 1۴00 به پایان برسـد.

غیـر از فضـای بوسـتان گونه ایـن پـروژه، آنچـه نـام آن را بـر سر زبان هـا 

انداخـت، بخـشکشـاورزی اش بـودکـهگفتـه شـد در فضایـی دو هکتاری،

زمیـن قطعه بندی می شـود تـا در اختیار شـهروندان قـرارگیـرد و بتوانند در 

آن بـهکشـت انـواع سـبزی و صیفی جـات بپردازنـد. ایـن اولین بار بـودکه در 

مشـهد، قسـمتی از فضای بوسـتان های شـهری برایکشـاورزی در اختیار 

شـهروندان قـرار می گرفـت. خیلی هـا بـا ذوق و شـوق پرس وجـو می کردند 

تـا ببیننـد چطـور می تواننـد در ایـن طرح ثبـت نامکنند. کاشـت و برداشـت 

سـبزی و صیفی جـات آن قدر بـرای عـده ای جذاب بـودکه حتـی از راه های 

دورتـر، متقاضـی اجـاره زمیـن در این طـرح بودند.

در حالی کـه ایـن طرح پرطرفـدار، نیمـه کاره باقی مانـده بود،  شـهردار وقت 

منطقـه11، قول داد پروژه در تیرماه 1۴00 به اتمام برسـد اما این اتفاق نیفتاد 

و چندی بعد، مرتضی دوامی، رئیس اداره فضای سـبز شهرداری منطقه11،

از اتمـام آن در بهـار سـال 1۴01 خـبر داد. ایـن وعده هـم عملی نشـد و اتمام 

پـروژه بـه تابسـتان 1۴01 موکول شـد اما این بـار محقق نشـد و اکنـون که در 

خرداد 1۴02 قرار داریم، همچنان شهروندان منتظر انجامکارهای تکمیلی 

از جمله احداث مسـیر دوچرخه، فضاهای ورزشـی و زمین بازی هسـتند.


